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ســد »چم  شــیر« در ۲۵ کیلومتری جنوب شــرقی شهر 
دوگنبدان در استان کهگیلویه و بویراحمد و روی رودخانه 
زهره در مراحل پایانی ساخت قرار دارد و شمارش معکوس 
بــرای آبگیری آن نگرانی ها را در خصوص تکرار یک فاجعه 
دوچندان کرده اســت. سدی که روی ســازند گچساران، 
یعنی همان ســازندی که ســد گتوند روی آن بنا شــده، 
ساخته شده است.به گزارش ایســنا، سد چم شیر در سال 
۸۹ مجوز ارزیابی زیســت محیطی خود را دریافت کرده و 
عملیات ســاخت آن از ســال ۹۳ آغاز شده است. این سد 
در آستانه آبگیری اســت این در حالیست که این تصمیم 
مخالفت های زیادی را برانگیخته و روز گذشــته نیز انتشار 
نامه ای با سربرگ سازمان حفاظت محیط زیست در فضای 
مجازی مبنی بر مخالفت سازمان با آبگیری این سد خبرساز 
شد.ســد چم شیر در سال ۸۹ مجوز ارزیابی زیست محیطی 
خود را دریافت کرده و عملیات ساخت آن از سال ۹۳ آغاز 
شده است. در اردیبهشت ماه ســال ۹۲ بود که مدیرعامل 
وقت شــرکت توســعه منابع آب و نیروی ایران با اشاره به 
کلنگ زنی بلندترین ســد بتنی دو قوسی جهان در ایران، 
بهره برداری از بلندترین سد خاکی کشور و کلنگ زنی سد 
و نیروگاه چم شــیر گفته بود: در مــدت کوتاهی که از آغاز 
سال گذشته، در سال حماسه سیاسی - حماسه اقتصادی 
وزارت نیرو قبل از پایان اردیبهشت چندین حماسه بزرگ 

اقتصادی را از جمله موارد مذکور خلق کرده است.
محسن موسوی خوانساری - عضو انجمن آب و خاک پایدار 
ایرانیان و کارشــناس حوزه آب - درباره این موضوع که آیا 
آبگیری ســد چمشیر حماسه ای اقتصادی در جهت توسعه 
کشــاورزی است یا باعث آســیب به محیط زیست و مردم 
منطقه می شود، اظهار می کند: بر اساس ادعای کارشناسان 
و مسئولان وزارت نیرو، آبگیری چم شیر موضوعی است که 
براساس اصولی مطالعه شده بیان شده است چراکه به این 
نتیجه رسیده اند که با آبگیری چم شیر شوری آب رودخانه 
در فصل تابستان تعدیل خواهد شد.وی با اشاره به دو نکته 
حائــز اهمیت درباره این موضــوع اضافه می کند: نکته اول 
در بالادست سد اســت. مطالعات این سد حدود ۲۰ سال 
قبل انجام شــده است؛ به عبارتی این سد زمانی طراحی و 
اجرا شــده که مصارف آب در بالادست به این شکل نبوده 
اســت. اخیرا مصارف آب در بالادست در استان های فارس، 
کهگیلویه و بویراحمد و نورآباد بسیار زیاد بوده به طوری که 
برنج کاری بسیار رواج پیدا کرده و آب به صورت پمپاژ برای 
آن اســتفاده شــده و در نتیجه مصارف آب بالا رفته است. 

نکته مهم این اســت که ما باید به مصارف آب بالادســت 
دقت و آن را کنترل کنیم که آســیبی به ســد وارد نکند. 
به هر حال ســد چم شــیر با یک فرضیاتی اجرا شده است.
موسوی خوانساری ضمن اشــاره به نکته دوم درباره پایین 
دســت رودخانه خیرآباد توضیح می دهد: منطقه هندیجان 
و زیدون جزو اســتان خوزســتان و منطقــه خیرآباد در 
استان کهگیلویه و بویراحمد مناطق بسیار وسیعی هستند 
همچنین مناطق بسیاری در این دو منطقه در حال توسعه 
کشاورزی به وســیله تامین آب و ایجاد شبکه های آبیاری 
جدید هستند. اگر این مصارف سد افرایش پیدا کند، سطوح 
زیر کشــت پیش بینی شــده قبلی نیز زیر سوال خواهند 
رفت بنابراین وزارت نیــرو نباید اجازه دهد که مصارف در 
پایین دســت بیش از حد بالا رود. متاسفانه در بالادست و 
پایین دست سد توسعه بسیار زیاد است که وزارت نیرو باید 

از آن ها جلوگیری کند تا این سد به اهداف حود برسد.
وی همچنین درباره مزایا و معایب آبگیری چم شیر می گوید: 
آب رودخانه در فصل تابستان در منطقه زیدون و هندیجان 
به شدت شور اســت و خاک های آن منطقه را نیز به شدت 

شور کرده است.
 یکی از اهداف سد چمشیر این است که بتواند شوری خاک 
و آب را تعدیل کند. اگر آبگیری برای رسیدن به این هدف 
باشد، خوب است. نکته دوم این است که بتواند تولید انرژی 

برق آبی که نوعی انرژی تجدیدپذیر اســت، داشــته باشد. 
بدین جهت برای رســیدن به این هدف نیز مناسب است.
این در حالیســت که محمد درویش - فعال محیط زیست 
- معتقد اســت: آبگیری سد چم شــیر می تواند یک فاجعه 
بســیار بزرگ را رقم بزند حتی اکنون در گزارش پیمانکار 
نیز آمده که ۸۰۰ لیتر در ثانیه آب دزدی از این ســد انجام 
می شــود. احتمال اینکه این میزان به مراتب افزایش پیدا 
کند نیز وجود دارد.این کارشــناس محیط زیست با اشاره 
بــه فروچاله ها و عمق نمکی در ژرفای کمتر از ۱۰۰ متری 
می گوید: این پدیده ممکن است باعث حل شدن میلیاردها 
تن نمک شود و یک فاجعه محیط زیستی را به وجود آورد 
کــه حتی حیات آبزیان در خلیج فــارس را نیز تحت تاثیر 
قرار دهد.درویش معتقد اســت که اکنون مهم ترین مطالبه 
این اســت که دست کم یک سال آبگیری چم شیر را عقب 

بیندازند.
درخواســت تعویق آبگیــری »چم شــیر« در حالی مطرح 
می شود که سید کریم حســینی - نائب رئیس کمیسیون 
اجتماعی مجلس شــورای اسلامی - نیز چم شیر را تکراری 
تراژدی گتوند می داند و می گوید: تجربه احداث سد گتوند 
در خوزســتان یک تراژدی دردناک و تجربه ای بسیار تلخ 
اســت که باعث بروز مشکلات زیســت محیطی فراوانی در 
استان شد و در صورتی که دوباره این تجربه تلخ با آبگیری 

سد »چم شیر« تکرار شود، به طور قطع کشاورزی خوزستان 
با مشکلات جدی مواجه خواهد شد همچنین مسائل زیست 
محیطی فراوانی گریبانگیر اســتان می شود.حسینی با بیان 
اینکه وزارت نیرو متولی این ســد است و باید ابهاماتی که 
در خصوص اجرای این ســد وجــود دارد را برطرف کند، 
می گوید: به طور قطع اجازه آبگیری ســد »چم شــیر« را با 
توجه به نظرات کارشناسی ارائه شده در این حوزه نخواهیم 
داد و مخالف این مساله هستیم. باید دید وزارت نیرو در این 

زمینه چه راهکاری را ارائه می کند.
با افزایش و نگرانی ها و اعتراض ها نســبت به آبگیری ســد 
چم شــیر در ماه های اخیر علی ســلاجقه - رییس سازمان 
حفاظت محیط  زیست - اوایل آذرماه گفت که تا وزارت نیرو 
نتایجش را درباره آبگیری ســد چم شیر ندهد، نمی توانیم 
پاســخ دهیم . او پس از گذشــت حدود یک ماه یعنی در 
پایان آذرماه دوباره گفته اســت که ما قبلًا هم اعلام کردیم 
که اجازه گتوند دوم را نمی دهیم و مواضع ما همین اســت 
تا راســتی آزمایی انجام شود. کارشناســان ما و وزارت نیرو 
مشــغول کارهای میدانی هســتند و بعد از مشخص شدن 
نتایــج آن اعلام موضع می کنیــم و هیچگونه آبگیری فعلًا 
انجام نمی شــود.این در حالیست که اکنون سد چم شیر در 
آستانه آبگیری اســت. این خبر با وجود اینکه هنوز وزارت 
نیرو نظر نهایی خود را اعلام نکرده است به گوش می رسد.

به گزارش ایسنا، آنچه تاکنون درخصوص احداث و آبگیری 
این ســد از کارشناسان محیط  زیست شنیده ایم، خساراتی 
اســت که بر منطقه تحمیل می شــود. هدف از احداث این 
ســد، آب دهی به اراضی کشــاورزی در پایین دست استان 
کهگیلویه همچنین بوشــهر و تامین آب شرب برای مردم 
این مناطق بوده است اما به نظر می رسد این استان ها عملا 
هیچ منفعتی از ســد ندارند. مضاف بر اینکه احتمال دارد 
سرزمینشان نیز تخریب شود. به گفته درویش مردم محلی 
و عشــایر از این آبگیری ناراحت، نگران و ناراضی هســتند 
چراکه به آن ها گفته شده که باید منطقه را ترک کنند ولی 

جایی را برای رفتن ندارند. 
هیچ پول و مرتع معوضی نیز به آن ها داده نشــده اســت و 
نمی دانند چه باید کنند؟ همچنیــن  قول احداث دهکده 
گردشــگری در منطقه را داده اند که بعید است انجام شود 
چراکه برای بسیاری از ســدهایی که ساخته شده نیز این 
قول داده شــد اما اکنون از ۶۵۰ ســدی که به بهره برداری 
رســیده حتی یک درصد از آن ها هم دهکده گردشــگری 

ندارند که ما به فکر تحقق این وعده باشیم.

بزرگترین تولید کننده پسته خراسان رضویچم شیر، گتوندی دیگر؟!
 امکان صادرات ندارد

مه  ولات به عنوان قطب تولید پســته خراســان رضوی به دلیل بی بهره بودن 
از پایانــه گمرکی امکان صادرات محصول خود را ندارد.به گزارش ایرنا، تولید و 
فروش پسته در مه ولات با چالش های زیادی مواجه است که از عمده ترین آن ها 
می توان به نبود صنایع تبدیلی و پایانه گمرک اشاره کرد که باعث شده دسترنج 
باغداران بصورت خام و فله با قیمت پایین فروخته شود.حســین پوریوسف یک 
فعال حوزه کشاورزی مه ولات گفت: همه ساله با افت قیمت محصول در فصل 
برداشــت مواجهیم، اما امسال کاهش ۳۰ درصدی قیمت مشکلات بیشتری را 
برای تولیدکنندگان ایجاد کرد.او افزود: پســته یک محصول ارزآور و صادراتی 
اســت که به علت تحریم روند صادرات آن ســخت یا کند شده است و کاهش 
قیمت در شــرایطی صورت گرفت که نهاده های کشــاورزی و سموم نسبت به 
سال گذشته افزایش چشمگیر قیمتی داشت بطوریکه ملزومات کشاورزی بین 
۱۰۰ تا ۵۰۰ درصد و بعضی سموم تا ۱۰ برابر افزایش قیمت داشت.فعال حوزه 
کشاورزی ادامه داد: هزینه داشت و برداشت پسته مانند تراکتور و کارگر نیز تا 
صد در صد افزایش داشته است که مجموعه این عوامل کار باغداران مه ولات را 
دچار چالش جدی کرد.غلامرضا عزار رئیس سازمان نظام صنفی کشاورزان مه 
ولات گفت: در حوزه صادرات غیرنفتی ایران، پسته یکی از کالا های اصلی است 
کــه ارزآوری خوبی دارد از این روی فراهم کردن هر امکانی برای تقویت عرضه 
محصول و بازاریابی های جدید می تواند تولیدکنندگان کشور بویژه باغداران مه 
ولات را منتفع کند.او افزود: مه ولات فاقد پایانه گمرکی برای صادرات پســته 
است و این نقص توجه بیشــتر و جدی مسئولان مربوطه را می طلبد تا از یک 
طرف در کوتاه ترین زمان و آســان ترین روش امکان صدور پسته  فرآوری شده 
فراهم شــود و از دیگر سو حاصل دسترنج باغدار به دور از واسطه های متعدد و 
دلالی مستقیما نصیب خودش شــود.رئیس سازمان نظام صنفی کشاورزان مه 
ولات با یادآوری تولید محصولات باکیفیت همچون پســته، انار و زعفران در مه 
ولات ادامه داد: تولید محصول با کیفیت و استاندارد نیاز به تامین مواد آلی کافی 
و مرغوب دارد از دیگر سو افزایش بی رویه کود هزینه های هنگفتی را بر باغداران 
شهرستان تحمیل کرد لذا انتظار می رود با هدف کاهش هزینه تمام شده تولید 
نسبت به قیمت گذاری نهاده های کشاورزی تجدید نظر صورت گیرد.عزار بیان 
کرد: خاموشی طولانی و قطع مکرر برق چاه های کشاورزی در فصل تابستان به 
کیفیت و کمیت محصول پسته و انار شهرستان لطمه وارد کرد که این مشکل 

نیازمند رسیدگی و برنامه ریزی مناسب دستگاه های ذیربط است.
هادی ســاربان رئیس اداره جهاد و کشاورزی مه ولات با تایید مشکلات پسته 
کاران این شهرستان گفت: مه ولات با افزون بر ۲۰ هزار هکتار باغ و تولید سالانه 
بیش از ۲۰ هزار تن پســته خشک مازاد بر نیاز و مصرف شهرستان، به ترتیب 
بالاترین ســطح زیر کشت و بیشــترین میزان تولید این محصول را در استان 
خراســان رضوی از آن خود دارد.او افزود: امســال با وجود کاهش ۳۰ درصدی 
قیمت پسته، باغداران مه ولات ۶ هزار میلیارد تومان سود ناخالص کسب کردند 
که این رقم می توانست بسیار بیشتر از این باشد.رئیس اداره جهاد و کشاورزی مه 
ولات ادامه داد: نبود نمایندگی گمرک و پایانه صادراتی پسته در مه ولات یکی 
از چالش های جدی کشاورزان است که باعث می شود دسترنج تولیدکنندگان با 
قیمت پایین و بصورت فله و خام به دیگر شهرستان ها و استان ها فروخته شود.
ساربان بیان کرد: اگر کشاورزان مه ولات درگیر دلال بازی، واسطه گری و خام 
فروشــی نشوند و پسته آن ها بصورت فراوری شده و مستقیما صادر شود علاوه 
بر ارزش افزوده، درآمد ارزی و جهشــی خوبی نصیب آن ها می شــود.او با بیان 
اینکه پســته مه ولات پس از بسته بندی و فراوری در دیگر پایانه های صادراتی 
کشــور به چند برابر قیمت صادر می شود، تصریح کرد: گونه پسته تولیدی مه 
ولات »بادامی سفید« و از جنس مرغوب، مغذی و خوشمزه است که در صورت 
فراوری، بســته بندی و صادرات می تواند به افزایش درآمد ســرانه مردم و رشد 
شهرستان منجر شــود، اما این مهم مستلزم رفع مشکلات و از همه مهمتر راه 
اندازی نمایندگی گمرک و پایانه صادراتی اســت.رئیس اداره جهاد و کشاورزی 
مه ولات تاکید کرد: در سفر رییس جمهور به استان خراسان رضوی درخواست 
احداث بارانداز و نمایندگی گمرک مه ولات به دولت ارایه شد که در این رابطه 
موافقت وزیر اقتصاد نیز اخذ شــده است.ســاربان اظهار کرد: متقاضیان بخش 
خصوصی هم پای کار آمده اند و حتی خرید زمین و صدور موافقت اصولی انجام 
شده است، اما برای شتاب بخشی کار، مساعدت و پشتیبانی دستگاه های ذیربط 
در مشــهد و تهران را خواســتاریم.او مه ولات با اقلیم نیمه بیابانی و کویری در 
تولید دیگر محصولات همچون زعفران و انار نیز قطب اســتان خراسان رضوی 
محســوب می شود، اما عمده ترین چالش کشاورزان منطقه خام و ارزان فروشی 

است که ایجاد صنایع تبدیلی می تواند این چالش را برطرف کند.

شهرک صنعتی چرمشهر اصفهان 
همچنان تصفیه فاضلاب ندارد

مدیرکل حفاظت محیط زیســت استان اصفهان با اشاره به انتشار بوی نامطبوع 
شهرک صنعتی چرمشــهر در محیط، گفت: این شهرک برای رفع آلایندگی به 
زباله ســوز و احداث تصفیه خانه نیاز دارد.احمدرضا لاهیجان زاده در گفت وگو با 
خبرنگار مهر اظهار داشــت: مجموعه ای از واحدهای تبدیل ضایعات احشام در 
شهرک صنعتی چرمشــهر اصفهان شکل گرفته که تا چند سال پیش مدیریت 
منسجم نداشت و هر واحد صنعتی مستقل کار خودش را می کرد و این مسئله 
سبب شده تا شهرکی آنجا شکل بگیرد که بسیار آلوده کننده محیط است بوی 
متعفنی منطقه را فرامی گیرد.وی ادامه داد: سال های قبل که در دوره ای مدیریت 
محیط زیست اصفهان را برعهده داشتم )۱۳۸۵- ۱۳۹۱( در مقطعی حتی یکجا 
حکم تعطیلی همه این واحدها را اخذ کرده و همه را تعطیل کردیم که باعث شد 
هیئت امنا تشکیل دهند و سر و سامانی به شهرک داده شد و تمام پسماندها و 
ضایعات شهرک جمع شد.مدیرکل حفاظت محیط زیست استان اصفهان با اشاره 
به اینکه درخصوص این شــهرک طی چند سال اخیر نیز پیگیری های بیشتری 
شد و محیط آن کمی پاکســازی شد، اضافه کرد: طبق بازدیدی که به تازگی از 
شهرک صنعتی چرمشهر داشتم، قرار است تصفیه خانه فاضلاب مرکزی در این 
شــهرک احداث شــود و قرار دیگری که جزو تعهداتشان هم بوده این است که 
مشــخص شــود هر یک از واحدهای صنعتی این شهرک سیستم پیش تصفیه 
داشته باشند و پس از آن ها تصفیه خانه مرکزی باشد و پیش تصفیه را هر واحد 
صنعتی خود انجام دهد و بعد به تصفیه خانه مرکزی منتقل کند.لاهیجان زاده 
با اشــاره به اینکه محیط زیســت اصفهان به تازگی درخصوص تخلفات شهرک 
صنعتی چرمشهر در مراجع قضائی شکایت کرد و برای تعدادی در این مجموعه 
حکم جلب صادر شــد، اظهار داشت: احداث تصفیه خانه فاضلاب در این شهرک 
صنعتی ضروری اســت و پیگیری های قضائی و قاطعیت مقام قضائی سبب شده 
که مدیران شهرک صنعتی چرمشهر برای کاهش آلایندگی پای کار بیایند.وی 
با بیان اینکه شهرک چرمشهر در لیست عوارض آلایندگی قرار دارد، درخصوص 
انتشــار بوی بد از این شهرک که حتی مناطق شمالی شهر اصفهان را نیز تحت 
الشــعاع قرار می دهد به مهر گفت: واحدهای صنعتی این شــهرک تا چند سال 
قبل پســماندها و ضایعات را در محیط رها می کردند اما اکنون همان ضایعات 
برای بازیافت به مراکز دیگری منتقل می شود زیرا هر کدام ارزش اقتصادی پیدا 
کرده است.مدیرکل حفاظت محیط زیست استان اصفهان خاطرنشان کرد: باید 
توجه داشــت که شهرک صنعتی چرمشهر برای رفع بو و کاهش آلایندگی نیاز 
به راه اندازی زباله سوز و تصفیه خانه مرکزی دارد زیرا اگر چه بوی نامطبوع این 
شهرک به شدت سالهای قبل نیست اما همچنان بوی تعفن در محیط وجود دارد 
و لازم است که این شهرک چرخه کاهش آلایندگی را کامل کند.لاهیجان زاده 
ادامه داد: حتی از یک شرکت دانش بنیان دعوت کردیم که به روش پیرولیز بتوان 
ضایعات این واحدها را تبدیل به ســوخت و دوده کربن کند که ارزش اقتصادی 
دارد؛ قرار شد این شرکت دانش بنیان به صورت آزمایشی این مواد را آنجا تست 
کنند و اگر جواب داد می شود آنجا سیستم پیرولیز نصب کرد و ضایعات پروتئینی 
را که بوی بد ناشــی از آنهاســت به دوده صنعتی تبدیل کند که هم ثروتی را 
می تواند به وجود آورد و هم بخشی از معضل محیط زیست را هم بر طرف کند. 
این طرح در مرحله آزمایشــی اســت.به گزارش خبرنگار مهر، بیش از ۳۰ واحد 
نیمه صنعتی تبدیل ضایعات احشام به مواد مصرفی شامل دباغی، پودر استخوان، 
روده و پوست پاک کنی و تبدیل چربی قابل مصرف در کارخانجات صابون سازی 
در مجموعه چرمشــهر اصفهان واقع در ۱۵ کیلومتری شمال شرق شاهین شهر 
فعالیت می کنند.پساب و ضایعات جامد حاصل از واحدهای صنعتی چرمشهر طی 
بیش از یک دهه گذشته علاوه بر اینکه موجب رشد و پرورش حشرات، جوندگان 
و سگ های ولگرد شده، آلودگی هوا، خاک و آب های زیرزمینی منطقه را نیز در 
پی داشته است.کارشناس بهداشت و محیط زیست استان درخصوص آثار مخرب 
و دراز مدت زیســت محیطی شهرک چرمشهر اصفهان طی سالیان گذشته و از 

دهه ۸۰ بارها هشدار داده اند.

گزارش

خبر

تنفــس جنگل و ممنوعیت بهره برداری از آن 
دســت صنایع چوب و جنگلبانان را به سمت 
باغــداران دراز کرده تا با زراعت چوب و تامین 
نیازهــای کارخانه ها به کمک هیرکان بیایند.
به گــزارش مهر، امســال براســاس آمارهای 
منابع طبیعی بیــش از ۱۳۰ هکتار از مزارع و 
باغات اشخاص در غرب مازندران به زیرکشت 
زراعت چوب می رود تا از فشــارهای وارده بر 
جنگل های هیرکان بکاهد.قرار اســت امسال 
باغداران غرب مازنــدران ۳۰ هزار مترمکعب 
چــوب آلات درختی تولید کننــد و این مواد 
اولیه، چرخ صنایع مرتبط نظیر کاغذسازی ها 
و سلولزی را به حرکت درآورد. با اجرای قانون 
تنفس جنگل و ممنوعیت قطع و برداشــت از 
جنگل های هیرکانی دســت صنایع و کارخانه 
داران به ســمت باغداران و چوبکاران دراز شد 
و سالانه درصد قابل توجهی از مواد اولیه مورد 

نیاز از باغات منطقه تأمین می شود.
یک باغدار غــرب مازندرانی که اقدام به غرس 
نهال و کشت زراعت چوب در مزرعه اش کرده 
است، می گوید: از ۳۰ سال گذشته تاکنون به 
زراعت چوب در مزرعه می پردازم.پرویز امینی 
در گفتگو با خبرنگار مهر با بیان اینکه زراعت 
چوب نســبت به باغداری و تولید مرکبات به 
صرفه تر اســت، افزود: طی ۳۰ سال گذشته 
پنج نوبت نسبت به برداشت چوب و فروش آن 
اقدام کردم که درآمد آن چند برابر پرتقال بوده 
است.وی با اظهار اینکه چوب را به پیمانکاران 
می فروشم، گفت: زراعت چوب از نظر اقتصادی 
مقرون به صرفه اســت و هزینه های آن نیز به 
مراتب کمتــر خواهد بود.طرح زراعت چوب از 

ســال ۹۸ در مناطق مختلف مازندران شتاب 
بیشــتری به خــود گرفت و عــلاوه بر باغات 
و مــزارع باغداران، در بوســتان ها، پادگان ها، 
حاشیه رودخانه و غیره زراعت چوب در دستور 
کار قرار گرفته است. از سال ۹۹ مقرر بود چهار 
هزار هکتار از اراضی استان به زیر کشت زراعت 
چوب رود و هرسال سطحی از اراضی استان به 

زیرکشت و غرس نهال می رود.
رئیس اداره امــور بهره برداری اداره کل منابع 
طبیعی و آبخیزداری اســتان مازندران-نوشهر 
گفت: پیش بینی می شــود امســال ۳۰ هزار 
مترمکعب چــوب در قالب زراعــت چوب در 
منطقه برداشت و تولید شود.محمد مطهری در 
حاشیه بازدید از باغ زراعت چوب در گفتگو با 
خبرنگار مهر با اظهار اینکه از ســال ۹۸ طرح 
زراعت چوب با جدیت بیشــتری کلید خورد، 
افزود: بعد از تعطیلی بهره برداری از جنگل های 
شمال کشــور با توجه به نیاز صنایع به چوب 
آلات، زراعت چوب با شدت بیشتری در دستور 

کار قرار گرفت.
وی بــا اظهار اینکه در غرب مازندران در ۱۱۸ 
هکتــار از عرصه هــای غرب مازنــدران برای 
زراعــت چوب در ســال ۱۳۹۹ در نظر گرفته 
شــده بود، افزود: این میزان در ســال قبل به 
۱۳۰ هکتار افزایــش یافت.وی با عنوان اینکه 
در ســال جاری ۱۲۰ هکتار زراعت چوب در 
غرب استان هدفگذاری شده است، درباره نوع 
گونه های غرس شــده در طــرح زراعت چوب 
گفت: گونه ها باید براساس اقلیم، شرایط خاک، 
رطوبت و غیره غرس شود و در غرب مازندران 
رویکرد، نهال کاری با گونه سریع الرشد صنوبر 

و اکالیپتوس است.مطهری گفت: صنوبر ضمن 
آنکه نیاز صنایع تبدیل اولیه نظیر کاغذ سازی 
را تأمین می کند، ســریع الرشد است و در بازه 
زمانی کوتاه بیشــترین حجم تولید را خواهیم 
داشــت.رئیس اداره امور بهره برداری اداره کل 
منابع طبیعی و آبخیزداری اســتان مازندران-
نوشهر ادامه داد: طرح محوری زراعتی چوب با 
شتاب بیشتری در حال پیگیری است و پیش 
بینی می شــود در باغات غرب استان ۳۰ هزار 
مترمکعب چوب در باغات اشخاص تولید شود.
صنایع مورد نیاز در کشــور سالانه ۱۳ میلیون 
مترمکعــب چوب لازم دارند و بخشــی از این 
فرآورده ها باید از طریــق زراعت چوب تأمین 
شــود این در حالی که قبــل از طرح تنفس، 
ســالانه ۹۰۰ هزار مترمکعب چوب از جنگل 

برداشت و تولید می شد.
فرهنگ ســازی و اطلاع رسانی برای گسترش 
و ترویج زراعت چوب امری الزامی است و برای 
تأمین نیاز چوبی کشــور بایــد زراعت چوب 
توســعه یابد.بیــش از ۵۰۰ کارخانه و صنایع 
مرتبط سلولزی و تولیدی در استان مازندران 
نیازمنــد تأمین چــوب هســتند و در حال 
حاضر بخشــی از مواد اولیــه از طریق واردات 
تأمین می شــود.صنوبر و اکالیپتوس بیشترین 
گونه های غرس شده در زراعت چوب مازندران 
به شــمار می رود و سالانه سطح قابل توجهی 
از اراضی اشخاص و کشــاورزان به زیر کشت 
می رود. اقتصادی بودن کشت زراعت چوب از 
یک سو و ضرر باغداران و کشاورزان آنها را به 
سمت زراعت چوب کشانده است.از سوی دیگر 
توسعه زراعت چوب فشار ناشی از قاچاق چوب 

را بر جنگل های هیرکانی کاهش می دهد چرا 
که هر ساله بخشی از درختان نادر و جنگلی به 

دلیل طمع سودجویان قاچاق می شود.
خشکسالی ۳ ساله در مازندران

با توجه به کاهش بارندگی، امســال هم مانند 
۲ ســال قبل سالی خشک در انتظار مازندران 
مدیرعامــل  یخکشــی  اســت.محمدابراهیم 
شــرکت آب  منطقه ای مازندران با بیان این که 
امســال مانند دو سال گذشته سال کم بارشی 
را در اســتان و کشور شــاهد هستیم، گفت: 
در مازنــدران از ابتدای مهر تا کنون نســبت 
بــه دوره درازمدت حــدود ۳۲ درصد کاهش 
بارندگــی داشــتیم و آبدهــی رودخانه ها هم 
حدود ۵۲ درصــد کاهش یافته که  طبق این 
آمار ها ارزیابی ما این اســت امسال هم یکی از 
سال های خشک محسوب می شود.او با اشاره به 
قرار داشتن در سومین سال خشکسالی، افزود: 
در چهار دهه اخیر خشکسالی های ما عمدتا دو 

ســاله بودند و مواردی از خشکسالی سه ساله 
هم داشــتیم که اکنون نیز رقم خورده است.
یخکشــی گفت:البته شــرایط کنونی متفاوت 
از گذشــته اســت و مدیریت خاص خودش 
را می طلبد کــه امیدواریم بــا کمک مردم و 
دســتگاه های مرتبط بتوانیم به اهداف مد نظر 
برسیم.او با اشــاره به عقب بودن مازندران در 
بخش مهار آب های سطحی، افزود: منابع آب 
ما را عمدتا ریزش های جوی تشکیل می دهد 
کــه ۳۲ درصد در این بخــش کاهش داریم.
یخکشــی گفت: به مهار ۱۰ درصدی آب های 
ســطحی تاکنون رســیده ایم که با احتساب 
ظرفیت ذخیره آب بندان ها به حدود ۱۷ درصد 
می رســد.او با بیان اینکه برنامه ما رسیدن به 
مهار ۴۰ درصدی آب های ســطحی اســت، 
افزود: طرح هایی مانند ســد های گلورد و هراز 
در دســت اجرا داریم که ظرفیت مهار آب در 

استان را به ۳۰ درصد افزایش می دهد.

با وجــود همه تلاش ها برای حل مشــکلات 
سایت بازیافت زباله آزادشهر، خبرهای منتشر 
شده بیان گر آن است که جانمایی مکان جدید 
بیش از یک سال زمان می برد.به گزارش مهر، 
افزایش جمعیت و گســترش روزافزون شــهر 
و روســتاها، چالش های اجتماعــی، اقتصادی 
و البتــه زیســت محیطی پرشــماری را خلق 
کرده انــد که از جمله مهم ترین آنها می توان به 
نگرانی های محیط زیستی اشاره کرد.برخی از 
مناطق کشور مانند اســتان گلستان به سبب 
شــرایط خاص جغرافیایی و سرزمینی به ویژه 
نزدیکی مراکز جمعیتی به هم، بیشتر از سایر 
مناطق به آن گرفتار هســتند و عمر برخی از 
این چالش ها از ۱۰ ســال هم می گذرد که از 
آن جملــه می توان به تخلیــه فاضلاب مراکز 
جمعیتی پیرامون خلیج گــرگان به این پهنه 
آبی، پساب های خطرناک واحدهای ید و البته 
سایت پسماند غیربهداشتی آزادشهر اشاره کرد.
در بسیاری از کشورهای پیشرفته جهان تلاش 
زیادی برای کاهش میزان تولید زباله، تفکیک 
زباله از مبدا و بهره گیری مطلوب از زباله های 
تولیدی در دســتور کار قرار دارد اما در سالیان 
اخیر برنامه موفقی در این حوزه در گلســتان 
عملیاتی نشده است.حدود ۱۷ سال پیش و با 

هدف دفن بهداشــتی و بازیافت طلای کثیف 
مناطق شــهری و روســتایی هفت شهرستان 
شرق گلستان، با جمعیت تقریبی ۹۰۰ هزار نفر 
در فاصله ۹۰۰ متری از شــهر آزادشهر سایت 
بازیافت زباله توســط سازمان پسماند گلستان 
و همراهی نهادهای نظارتــی از جمله محیط 
زیســت راه اندازی شــد که به سبب جانمایی 
نامناســب، مشــکلات عدیده ای را در آلودگی 
زیست محیطی )نفوذ شیرابه ها به اراضی زراعی 
و سفره های آب( و انتشار بوی نامطبوع ایجاد و 
عرصه را بر اهالی مناطق پیرامونی تنگ کرده 
است. سایت پسماند آزادشهر یکی از معضلات 
مزمن منطقه شــرق گلستان بوده که علاوه بر 
پیامدهای بهداشــتی، به یــک دغدغه ذهنی 
اهالی منطقه تبدیل شــده اســت اما با وجود 
همه اقدامات انجام شده هنوز این مشکل حاد 
زیست محیطی، مهم ترین مطالبه اهالی رامیان 
و آزادشــهر و گنبدکاووس محسوب می شود.
امام جمعه آزادشــهر هم در این خصوص بارها 
اعــلام کرده که مهم ترین مطالبه به حق مردم 
آزادشــهر انتقال ســایت زباله به مکانی دیگر 
اســت زیرا فعالیت این سایت سال ها است که 
آرامش و آســایش آنها را ســلب کرده است.
حجت الاســلام عین الله شهابی افزود: مدیران 

مقصر در راه اندازی ســایت بازیافت زباله های 
شــرق گلســتان باید تحت پیگیری حقوقی و 
محاکمه شــوند. مدیرعامل ســازمان مدیریت 
پسماند گلستان هم در نشست با اصحاب رسانه 
گلستان گفت که این استان در زمره استان های 
پیشــرو در مدیریت پسماند است و سایت های 
پسماند اســتان در دو زون شرقی )آزادشهر( و 
غربی )آق قلا( متمرکز شده است.حسن ملک 
شاهکوهی با اشاره به اینکه ریشه همه مشکلات 
به جانمایی غلط این سایت در سال های گذشته 
بر می گردد، افزود: به روزرسانی و اورهال کردن 
تجهیزات و خــط پردازش احــداث عملیات 
تصفیه خانه در سایت آزادشهر و آغاز مطالعات 
مکان یابی و ارزیابی اثرات توسعه برای جانمایی 
سایت چهارم در استان از جمله برنامه های در 
دست اجرا استان است.وی ادامه داد: مشکلات 
ســایت زباله آزادشــهر قابل کتمان نیست اما 
تخلیه روزانه چند هزار لیتر فضولات انســانی 
در حاشــیه جاده ها و عرصه هــای جنگلی در 
مناطق پیرامونی آزادشــهر از جمله معضلات 
زیست محیطی منطقه اســت و ضرورت دارد 
کارشناســان و محیــط زیســت در جانمایی 
واحدهای مرغداری و کشتارگاه های دام و طیور 

دقت نظر بیشتری داشته باشند.
ملک شاهکوهی گفت: به دنبال سایت شماره 
چهــار و مکان جدید بــرای بازیافت زباله های 
شرق گلستان هســتیم و به احتمال زیاد، در 
اراضی کم بازده مناطق شمالی گنبدکاووس و 
مکانی که هیچ گونه مشکل زیست محیطی یا 
مزاحمتی برای مردم، اراضی زارعی و منابع آبی 
زیرزمینی نداشته باشد، آن را احداث می کنیم.
وی در پاســخ به خبرنگار مهر، گفت: بر اساس 

برآوردهای اولیه برای پیشــنهاد عرصه و تأیید 
آن حداقل بیش از یک ســال زمان نیاز است.
مدیرکل حفاظت محیط زیست گلستان هم در 
این خصوص گفته اســت: برای ساخت سایت 
پســماند جدید باید پهنه های ســازمان منابع 
طبیعی در نظر گرفته شــده بعد به فاز اجرایی 
البته  رســید.محمدرضا کنعانی یادآور شــد: 
مسافت سایت جدید موضوع مهمی در انتخاب 
مکان احداث سایت پسماند بوده که باید در نظر 
گرفته شود و قیمت تمام شده برای شهرداری ها 
و دهیاری ها باید مورد توجه قرار گیرد.کنعانی 
بیان کرد: پارامترها مختلفی از جمله اجتماعی 
در انتخاب محل مناسب دفن پسماند دخالت 
دارند که هــر کدام از اهمیت خاصی برخوردار 
بوده و محدودیت هایی را هم در انتخاب ایجاد 
می کند. فرماندار آزادشهر هم در این خصوص 
گفت: ایجاد فضای ســبز در بخش محیطی و 
داخل سایت زباله آزادشهر در برنامه قرار دارد و 
با دانشگاه علم و صنعت در خصوص استحصال 
گاز از محــل لندفیل قدیم بــه منظور کنترل 
بو و بهره برداری بهینــه از آن، قرارداد مربوطه 
منعقد و مطالعات آن آغاز شــده اســت.جواد 
کریمی گفت: برای جابجایی زباله های ریجکتی 
ســه دستگاه سیمی تریلر خریداری و به سایت 
آزادشهر منتقل شد و برای ساخت تصفیه خانه 
شــیرابه در محل ســایت قراردادی با شرکت 

مربوطه در دست انعقاد است.
رئیس گــروه مطالعاتی بــرای جانمایی مکان 
جدید سایت پسماند آزادشهر هم گفت: طرح 
مکان یابی پهنه های جدید برای دفن پسماند 
شرق گلستان با استفاده از ۵۰ لایه )شاخص( 
و با در نظر گرفتن ۴۲ محدویت اعلامی سازمان 

حفاظــت محیط زیســت آغاز شــده اســت.
عبدالرسول سلمان ماهینی افزود: رعایت فاصله 
استاندارد از مناطق مسکونی و بناهای تجاری 
یا خدماتی، بررســی شــیب منطقه و میزان 
نفوذپذیری شــیرابه زباله هــا در خاک، رعایت 
فاصله با رودخانه ها، سیل خیز نبودن و دسترسی 
آســان به محورهای ارتباطــی از جمله برخی 
الزامات و ضوابط قانونی در تعیین مکان جدید 
دفن بهداشتی زباله ها در شرق استان است.وی 
گفت: تاکنون ۱۴ لکه برای دفن بهداشتی زباله 
در این منطقه مشخص شده که نواحی شمالی 
و غربی شهرســتان گنبــدکاووس از بهترین 
نماینده مردم شهرستان های  مکان ها اســت. 
رامیان و آزادشهر در مجلس شورای اسلامی هم 
در هفته های گذشته به مسئولان متولی به ویژه 
سازمان پسماند گلستان نسبت به مشکلات این 
ســایت اخطار داد و گفت که جان ۲۵۰ هزار 
نفــر از مردم منطقه در خطر اســت.غلامعلی 
کوهســاری با اشاره به فعالیت ۱۵ ساله سایت 
پسماند زباله آزادشهر و تکمیل شدن ظرفیت 
هشــت هکتاری آن، افزود: به سبب جانمایی 
نادرســت این سایت و با وجود تذکرات فراوان، 
مسئولان پســماند گلســتان بی توجه به این 
مســائل، جان ۲۵۰ هزار نفر از مردم شهرها و 
روســتاهای منطقه مانند نگین شهر، گنبد و 
مینودشت را به خطر انداخته اند.به گزارش مهر، 
سایت زباله فعلی آزادشهر نزدیک به جاده اصلی 
تهران - مشهد قرار داشته و علاوه بر اینکه بوی 
تعفــن و زبالــه در این منطقه به شــدت زیاد 
است، شــیرابه های حاصل از زباله ها هم چاه ها 
و سفره های زیرزمینی را تهدید می کند لذا باید 

فکر اساسی برای این منطقه کرد.

باغداران به کمک هیرکان آمدند

صنعت مازندران تشنه چوب

مکان یابی جدید یک سال زمان می برد

چالش ناتمام سایت زباله آزادشهر


